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دبیر جایزه »قلم زرین«:
مرعوب نام نویسندگان بزرگ 

نبوده ایم
دبیر یازدهمین دوره و داور دوره های مختلف 
جایزه ادبی قلم زرین با بیان اینکه “این رویداد 
هیچگاه در روند داوری مرعوب نام نویسندگان 
جایزه  نقش  کرد:  بیان  است”  نبوده  بزرگ 
ادبی قلم زرین در فرهنگ سازی ادبیات متعهد 

غیرقابل  انکار است. 
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی »قلم 
و  دبیران  از  و  شاعر  اسماعیلی،  رضا  زرین«، 
داوران پیشین دوره های مختلف جایزه قلم زرین 
با بیان اینکه جشنواره کتاب سال قلم زرین که 
بیست ویکمین دوره خود را پیش روی دارد، از آن 
دست رویدادهای شناخته شده ادبی کشور است 
که به شکل مستمر برگزار شده و برگزیدگانش را 
همزمان با روز قلم معرفی می کند، اظهار کرد: به 
عنوان فردی که این رویداد را در مقام علاقه مند 
یا  دبیر  عنوان  به  ادواری  در  و  کرده  پیگیری 
عضوی از اعضای هیات داوران با آن همراه بودم 
معتقدم جشنواره قلم زرین یکی از جشنواره های 

تأثیرگذار در فضای ادبی است.
نظر  این  برخی  است  ممکن  داد:  ادامه  او 
و  پژوهشی  کار  به  توجه  با  من  اما  نپذیرند  را 
رصد فضای ادبی، اخبار و گزارش هایی که در 
مطبوعات و خبرگزاری ها قبل و بعد از جشنواره 
در هر دوره منتشر می شد، دریافتم که اصحاب 
انتشار  زمان  منتظر  ساله  هر  فرهنگ  و  فکر 
فراخوان و سپس مراسم اختتامیه آن هستند تا 
خود را برای حضور در این جشنواره آماده کنند.

این شاعر و پژوهشگر ادبی یادآور شد: این 
به نوعی زدن مهر تأیید اهالی فرهنگ بر این 
رویداد  یک  به عنوان  را  آن  که  است  جشنواره 
ادبی پذیرفته اند و برای حضور در این جشنواره 
تلاش می کنند تا آثار و کتاب های جدید خود 
را برای داوری در بخش های مختلف جشنواره 

ارسال کنند.
اسماعیلی با بیان اینکه با توجه به جریان سازی 
اثرگذاری جشنواره قلم زرین می توان عنوان  و 
جشنواره های  از  یکی  ادبی  رویداد  این  کرد 
تأثیرگذار در فضای ادبی کشور است، اظهار کرد: 
و جریان سازی  فرهنگ سازی  در  این جشنواره 
ادبیات  و  متعهد  ادبیات  حوزه  در  به خصوص 
ایفا کرده  بزرگ  و  غیرقابل انکار  نقشی  انقلاب 
و  نویسندگان  شاعران،  آثار  است  توانسته  و 
پژوهشگران متعهد را رصد کرده و مورد بررسی 

قرار دهد
داوران قلم زرین مرعوب نام ها نیستند

با  زرین  قلم  ادبی  جشنواره  یازدهمین  دبیر 
بیان اینکه هیئت  مدیره انجمن و ریاست انجمن 
قلم در هر دوره تلاش کرده اند تا شاهد حضور 
هم  و  آثار  ارائه  حوزه  در  هم  چهره های جدید 
داوران  از  بردن  بهره  بر  داوری علاوه  در حوزه 
ادبیات معاصر  پیشکسوت و چهره های ممتاز 
باشند، گفت: این رویداد در بدنه داوری تلاش 
خود را به کار برده تا از تمام نسل های ادبی داور 
داشته باشد و در فرایند داوری از مشارکت آن ها 

استفاده کند.
او با اشاره به اینکه همچنین در بحث انتخاب 
آثار و در فرایند داوری که چندین دور حضور 
مرعوب  جشنواره  داوران  می کنم  ادعا  داشتم 
در  گاه  کرد:  تصریح  نیستند،  نام ها  و  اسامی 
فضای ادبی ذهنیتی وجود دارد که اگر یک کتاب 
از یک شخصیت بزرگ ادبی چاپ شده باشد 
به اعتبار آنکه نام آن بزرگ را بر پیشانی خود 
دارد داوران در انتخاب و تصمیم گیری به اصطلاح 
متزلزل می شوند که اگر ما این اثر را کنار بگذاریم 
جشنواره زیر سوال می رود. اما در جشنواره قلم 
زرین اصلاً بحث نام ها و اسامی مطرح نبوده و 

نیست.
این شاعر ادامه داد: اگر هر منتقد و پژوهشی 
اسامی برگزیدگان را در دوره های مختلف بررسی 
ادوار  از  برخی  در  که  می بینید  به وضوح  کند 
معرفی  بخش ها  برگزیدگان  به عنوان  افرادی 
شدند که تا پیش  از آن اسمی از آن ها در فضای 
ادبی نبود. به علت اینکه آن نویسنده و شاعر در 
یک استان محروم و یا در شهرستان دورافتاده 
بود، به هر علتی دیده نشده اما شاعر و نویسنده 
او دیده و شنیده شده  و کتاب  بود  مستعدی 
اثر  و مورد توجه داوران قرار گرفته و به عنوان 

برگزیده معرفی شده است.

در سفر به عربستان چه نکاتی باید 
رعایت شود؟

و  حساسیت ها  برخی  زیارت  و  حج  سازمان 
مقررات عربستان را به زائران یادآوری کرد.

که  زیارت  و  حج  سازمان  ایسنا،  گزارش  به 
پیش تر برخی مقررات عربستان را برای زائرانی 
که برای حج به این کشور سفر می کنند یادآور 
شده بود، حساسیت ها و الزامات دیگر این کشور 
را یادآور شد تا از بروز برخی مشکلات احتمالی 

برای زائران پیش گیری کند.
بنابر آنچه سازمان حج و زیارت به زائران یادآور 

شده است:
»در فرهنگ مردم کشور میزبان )عربستان( 
بلند کردن کفش به طرف کسی جزو بدترین 
توهین ها قلمداد می شود، لذا هنگام بردن آن 
به داخل حرمین شریفین، حتماً از کیسه کفش 

استفاده شود.
جیب،  مراقب  همواره  شریفین  حرمین  در 
کیف، وجه نقد و اشیاء قیمتی خود باشید و از 
برداشتن هرگونه اشیاء مانند اسکناس، موبایل، 

کیف و ... از روی زمین خودداری شود.
به دلیل حساسیت های موجود در قبرستان 

بقیع از بحث با عوامل ارشادی پرهیز شود.
از دادن هرگونه اطلاعات فردی شامل تلفن و 
آدرس خود در ایران و یا مطالب مربوط به دیگر 
هم میهنان به اتباع بیگانه، خودداری کرده و به 
کشور  مقامات  و  سیاست ها  درباره  هیچ وجه 

میزبان )عربستان(، اظهار نظر نکنید.
مقدس،  مشاعر  سوی  به  حرکت  از  پیش 
نسبت به جمع کردن وسایل خود و تحویل اشیاء 
قیمتی و وجوه نقد به صندوق امانات و قراردادن 
با  امن  در محل  قیمتی خود  کالاهای  و  اشیاء 
از همراه  و  اقدام شود  هماهنگی مدیر کاروان 

داشتن هرگونه وسایل اضافی خودداری شود.
)اسکناس  ارز  از  استفاده  یا  و  نگهداری 
خارجی( جعلی در عربستان با مجازات سختی 
بازار  در  ارز  تبدیل  از  پیش  لذا  روبه روست، 
خود  نزد  را  آن  تصویر  با  سریال  صرافی ها  یا 

نگهداری کرده و دقت لازم را داشته باشید.
برخی  در   )... و  )سیگار  دخانیات  استعمال 
اماکن عربستان ممنوع بوده و انجام این عمل در 
حرمین شریفین، محوطه های اطراف مساجد، 
داخل وسایط حمل و نقل عمومی، ایستگاه های 
حمل و نقل و کلیه فرودگاه ها سبب بازداشت 

افراد می شود.
اشیاء  و  نقد  وجوه  از  مراقبت  و  حفظ  برای 
گران قیمت در اماکن پرجمعیت و شلوغ ازقبیل 
مطاف، روضه النبی، بقیع، مراکز خرید و داخل 

اتوبوس، اهتمام لازم را داشته باشید.
به  رأسا  عربی،  سیم کارت  خرید  صورت  در 
تعویض آن اقدام کرده و یا صرفا از عوامل ایرانی 

کمک بگیرید.
مانند  اتفاق  و  بروز هرگونه حادثه  درصورت 
در  را  مراتب   ... و  درگیری  مزاحمت،  سرقت، 
اسرع وقت به اطلاع مدیر کاروان یا عوامل هتل 

برسانید.«
از هفت سال، روابط  ایران و عربستان پس 
هفته  در  و  سرگرفته اند  از  را  خود  دیپلماتیک 
در  ایران  کنسولگری  و  سفارتخانه  گذشته 
تعطیلی  است.  شده  بازگشایی  نیز  عربستان 
نمایندگی های ایران در عربستان در هفت سال 
گذشته پیگیری برخی مسائل زائران ایرانی در 
حج را دچار چالش کرده بود. مقام وزارت خارجه 
به  نمایندگی ها  این  بازگشایی  برای  که  ایران 
عربستان سفر کرده اکنون گفته که این بخش ها 
ایرانی ها  حج  مشکلات  پیگیری  و  حل  برای 
آمادگی لازم را دارد و در مذاکره با عربستان با 

اولویت این مسائل را پیگیری خواهد کرد.
در حج امسال از ایران حدود ۸۷ هزار و ۵۵۰ 
اظهارات  بنابر  که  کرده اند  شرکت  ایرانی  زائر 
مقامات حج ایران، تا کنون برای حدود ۷۷ هزار 
زائر ویزای حج صادر شده که از وزارت خارجه 
درخواست شده صدور سریع تر ویزا و تسهیل 

شرایط سفر باقی زائران را پیگیری کند.

 مخاطب در نگاه اول و در مواجهه با سریال 
»رهایم کن« فکر می کند که قرار است بیننده یک 
داستان مثلث عشقی باشد. اما روایت داستانک 
مانند  این سریال،  های فرعی در لایه های دیگر 
نشان دادن مسائل سیاسی دهه ۵۰، اهمیت در 
روابط خانواده و تلاش برای حفظ کیان آن توسط 
کاری  ریزه  از  بسیاری  و  شخصیتی مثل »حاتم« 
ها در فیلمنامه مانند شخصیت پردازی کاراکترها، 
طراحی صحنه و غیره از نکات قابل توجه در این 
سریال است که داستانی به اندازه و لازم را روایت 
می کند. برای آغاز »رهاین کن« دقیقا چه مقطعی 

از تاریخ معاصر ایران را تعریف می کند؟
 با توجه به کدهایی که در سریال وجود دارد 
داستان مربوط به دهه ۵۰ خورشیدی و اواسط این 
به  از شما  بدهم  ادامه  اینکه  از  قبل  است.  دهه 
عنوان مخاطبِ این سریال سئوال می کنم که آیا 

این فیلم از خط قرمزها عبور کرده یا خیر؟
به  پرداخت  بحث  در  که  آید  نظر  به  شاید   
درگیری های سیاسی دهه ۵۰ از خط قرمزها عبور 

شده است.
که  است  بهتر  گفتید  شما  که  موردی  برای   
در  موضوع  این  به  پرداخت  میزان  شود  بررسی 
قرار  آیا  است؟  اندازه  تا چه  سریال »رهایم کن« 
بوده از آغاز یک سریال سیاسی بسازیم یا اینکه 
سیاست هم در این برهه از تاریخی که در سریال 
مطرح می شود؛ بخشی از روایت و کمک کننده 
اینکه »رهایم  پیشبرد داستان است؟ ضمن  برای 
کن« یک داستان زندگی مانند دیگر داستان های 
آدم ها در این دینا است که در آن هم عشق، هم 
خیر و هم شر وجود دارد. درست مثل زندگی من و 
شما و دیگران. و خب همه داستان های زندگی هم 
بالاخره در یک مقطع زمانی می گذرد. »رهایم کن« 
هم در دهه ۵۰ می گذرد که وجود نشانه ها مانند 
کافه ها و نوع لباس پوشیدن ها و یا معاشرت های 
مردم با یکدیگر از لوازم رواقت داست است تا به 
مخاطب کمک کند که بداند بیننده چه نقطه ای 
از تاریخ است. از همین رو نمی توان و نباید چشم 
بر تاریخ معاصر بست. در ادامه شما در صحبت 
های خود به خانواده و حفظ کیان آن اشاره کردید 
که برای من جالب و ارزشمند بود که اشاره درستی 
آثارم مثل سریال  بود. موضوع خانواده در سایر 
»می خواهم زنده بمانم« و »رهایم کن« برای من 

اهمیت ویژه ای دارد.
 این اهمیت از کجا می آید؟

 یادمان نرود ما در سرزمینی زندگی می کنیم 
که پراکندگی اقوام بسیار است و گسترش پهنای 
ایرانی  های  خانواده  درون  از  کشوری  و  لشگری 
تبلور پیدا کرده است. برخلاف غرب که به دلیل 
گرفته  شکل  غیره  و  تازها  و  تاخت  ها،  مهاجرت 
گذشته،  آنها  بر  که  شرایطی  براساس  و  است 
خانواده ها  میان  در  عاطفی  عمدتا  وابستگی های 
کمرنگ تر بوده است. به همین دلیل فرزندان در 
مستقل  و  شود  می  جدا  خانواده  از  جوانی  آغاز 
زندگی می کنند. این در حالی است که در میان 
مردمان ما میزان وابستگی افراد به خانواده بسیار 
زیاد است و به نظر می رسد این میزان از وابستگی 
کار دست ما داده است. زیرا این روش در حالی 
تجربه  و  آرزوها  به  انسان  یابی  دست  مانع  که 
از  را  خانواده  حال  عین  در  است؛   نرفته  راه های 
استحکام برخوردار می کند. به همین دلیل چون 
می بینیم  بوده،  مهم  همیشه  حاتم  برای  خانواده 
که او در ماجراهای گوناگون بستر حوادث است 

و قربانی می شود.
خانواده  استحکام  از  خود  صحبت های  در   
صحبت کردید، این در حالی است که اتفاقا برخی 
از رسانه ها معتقدند این استحکامی که از خانواده 

صحبت می کنید در سریال وجود ندارد.
 ببینید سازنده های این سریال که شامل تهیه 
هوتن  من  تنبانده  محسن  نویسنده،  دو  کننده، 
شکیبا و غیره می شود؛ سالها هم تجربه زیست 
از  و  ایم  کتاب خوانده  و هم  داریم  خیابانی  کف 
همه مهمتر ما هم خانواده دار هستیم و زندگی 
های قرص، محکم و پابرجا داریم و هیچ یک از ما 
قائل نبودیم که در سریال از ارزش های خانواده 
بکاهیم. گاهی در فیلمنامه می خواندم که حاتم 
سر پدر داد می زند یا برعکس. من با این موضوع 
بسیار مخالف بودم و می گفتم باید بتوانیم تحت 
هر شرایطی با یکدیگر گفتگو کنیم. بنابراین با یک 
سریال قرار نیست کیان خانواده از بین برود که ما 
خودمان خانواده دار هستیم و دوست شان داریم.
منتها حرف من با افراد، گروه ها و ارگان هایی 
می  ایراد  کار  از  جهت  بی  و  خود  بی  که  است 
است  فاجعه  اندازه  این  تا  کاری  یک  اگر  گیرند. 
را بررسی می کند؟  چرا رسانه ای مثل کیهان آن 
زیرا »رهایم کن« قرار نیست چیزی را تغییر دهد 
فقط شاید من را به عنوان مخاطب و یا سازنده به 

چالش بکشد که بتوانم آدم بهتری شوم.
و  سو  یک  از  خانواده  مقوله  به  حاتم  اهمیت 
عشق بی مانند او به فرزندی که سندروم دان دارد؛ 
از سوی دیگر موجب شده از او کاراکتری با ویژگی 
های منحصر به فرد بسازد. در داستان پر فراز و 
نشیب خانواده نائب سرخی ها داستان »راما« از 
کجا آمد و چگونه پخته شد؟ به خصوص اینکه نوع 
را در دهه ۵۰  انسان هایی مثل »راما«  با  ارتباط 

بسیار خوب و مهربانانه به تصویر کشیدید.
 چرا فکر می کنید که رفتار با افراد سندرم دان 
در دهه ۵۰ نادرست و یا ناپخته تر از روزگار امروز 

بوده؟
 در دیالوگ هایی که از کاراکترهای مختلف در 
مسیر داستان شنیده می شود. به عنوان مثال در 
گفتگوی حاتم با »نغمه« مادر »راما« که این مادر 
با گلایه به حاتم می گوید که تو به خاطر پسرت 
مرا رها کردی. این دیالوگ به معنای نگاهی است 
که به زن در معلول به دنیا آمدن یک بچه مشکل 

دار در دهه ۵۰ وجود داشته است؟
وجود  هایی  نگاه  چنین  حاضر  حال  در  مگر   

ندارد؟
 حتما وجود دارد. اما یادمان نرود به واسطه 
که  هایی  آموزش  و  اجتماعی  تحولات  و  تغییر 
می  زندگی  فراخور  به  زمان  طول  در  ها  انسان 
بینند؛ آگاهی های اجتماعی و بهداشتی خانواده 

ها بالا رفته است.
بله قبول دارم آگاهی، آدم ها را در طول زمان 
بزرگ تر کرده است. اما درباره »راما« باید بگویم 
معتقدم  و  محسن.  هم  و  دارم  بچه  من  هم  که 
افرادی که بچه دارند جهان متفاوت تری از افرادی 
که ازدواج کردند و بچه ندارند؛ پیدا می کنند. وقتی 
باشد،  پیشنهاد داد حاتم فرزندی داشته  محسن 
من بر حضور کودکی با سندروم دان تاکید کردم 
و یکی از مهمترین فاکتورهایی که هردو ما برآن 
اتفاق نظر داشتیم و درباره آن صحبت می کردیم 
این بود که برای راما دلسوزی و ترحم نمی کردیم. 
زیرا او یک بچه کاملا معمولی با همه محدودیت 
های فردی است. بنابراین به شکل بنیادی به این 
موضوع فکر می کردیم که اهمیتی که حاتم برای 
زندگی و زیست خود قائل است؛ تنها به واسطه 
این  در  آنچه  و  است  »راما«  به  ورزیدن  عشق 
سریال به ثمر نشست ارتباط بین حاتم و راما بود 
نا گفته  البته  بود.  که بسیار پدرانه و گریزناپذیر 
نماند که محمدصادق میر محمدی بازیگر نقش 

»راما« پسر بسیار باهوش و دوست داشتنی بود.
داستان  این  روایت  بستر  را   ۵۰ دهه  چرا   

انتخاب کردید؟
 چون من در دهه ۵۰ متولد شدم و این دهه 
را بسیار دوست دارم و علاقمند به داستان های 
آن دوران هستم و تا جایی که موقعیت اجازه دهد 
قصه های خود را در آن زمان با الزمات مربوط به 

همان دوران روایت می کنم.
به واسطه سینما و  دیدن داستان های مختلف 
سریال سازی بخشی از تاریخ دوره های مختلف 
زمانی را به مخاطب ارائه می کند و این موضوع 
نیست.  تاریخی  سریال های  و  فیلم ها  در  الزما 
نمونه های مختلفی از روایت داستان های اجتماعی 
مختلف  دهه های  در  خانوادگی  های  ملودرام  و 
ساخته شده که مخاطبان خاص خود را داشته اند. 
درواقع نوعی تاریخ شفاهی است که در خور اعتنا 

است.
در ادامه صحبت شما بگویم که دوست داشتم 
افتاده  اتفاق  عشق  برای  جنگ  کن«  »رهایم  در 
باشد که البته امیدوارم افتاده باشد. چون در دهه 
۵۰ مردم عاشق می شدند، بهتر از زمان حال حرف 
می زدند سرعشق دعوا می  کردند. دوست داشتن 
به معنای واقعی وجود داشته که سر آن می شد 
دوست  شکوه  این  حاضر  حال  در  اما  جنگید. 
داشتن و دوست داشته شدن را نمی توان دید و 

درک کرد.
کاملا  گفتید  که  شفاهی  تاریخ  موضوع  درباره 
سند  عنوان  به  بتواند  شاید  مثلا  است  درست 
تاریخ  از  یافتن بخش مهمی  برای  این سریال  به 
انقلاب  از  قبل  سیاسی  گروهک های  درگیری 
مراجعه کرد که از این منظر با شما موافق هستم. 
جدا از این موضوع به لحاظ بصری خانه ها زیبا، 
بسیار  انسانی  تماشایی  روابط  خوب،  لباس ها 
دلنشین است و بار دیگر بر واژه دوست داشتن 
اصرار می کنم که یک زمانی بر این حس خوب آدم 
ها می جنگیدند و نمی توانستند به سادگی یکدیگر 
را خط بزنند. از این جهت داستان عاشقانه ساختن 

سخت و طاقت فرسا است.
را »رهایم کن«  این سریال عاشقانه  نام   چرا 
در  اتفاقا  سریال  داستان  چون  کردید؟  انتخاب 
تضاد با نامِ انتخابی پیش می رود. در واقع به نظر 
می سازید  که  هایی  برای سریال  ها  نام  انتخاب 
عکس  و  عمل  بگویم  بهتر  یا  تضاد  این  همیشه 

العمل را با خود به همراه دارد.

 این تناقض را همیشه دوست داشتم. جنگیدن 
برای عشق درست نقطه مقابل نام سریال »رهایم 
کن« است. واقعیت این است که وقتی یک اثری 
از یک کارگردان دیده می شود نباید همه آن چیزی 
باشد که مخاطب دوست دارد. و این کلنجار رفتن 
داستان  روایت  در  همواره  را  واکنش  و  کنش  و 
دوست داشته ام. جالب است بدانید که در روز 
آخر فیلمبرداری همچنان نویسنده کنار دست من 
نشسته بود و همچنان داستان را می نوشت. به 
همین دلیل است که نویسنده ها کمتر با من کار 
می کنند چون تا روز آخر فیلمبرداری درگیر نوشتن 

هستند و داستان مدام در حال تغییر است.
 درباره کاراکتر حاتم صحبت کردید، اما هاتف 
به لحاظ اعتقادی جز آن دسته از کتاب خوانده ها 
و تحصیل کرده های محافظه کار و ترسویی است 
که به صراحت در سریال هم این ترس بیان می 

شود.
 هاتف نماینده نسل روشنفکری است که با 
های  نسل  آینده  بودن  اپوزسیون  و  نظرها  نقطه 
نسلی  آنها  زیرا  کند.  می  چالش  دچار  را  دیگر 
هستند که با عملکرد خود به روشنفکر ضد خود 
را تبدیل می شوند که مدام پیرامون خود را دچار 
روال  به  مسائل  گذارند  نمی  و  کنند  می  دردسر 
طبیعی پیش برود و به اقتضای زمان تغییر کند. 
حتی سنت که طیف گسترده ای از جماعت از آن 
گریزان هستند که به اعتقاد من خیلی از نیازهای 
از  ما  وضوح  به  ولی  است.  جوابگو  را  ما  زندگی 
از  دیگر  نوعی  داریم  و دوست  کنیم  فرار می  آن 
و  نیست  ما  مال  اصلا  که  کنیم  تجربه  را  زندگی 
از  نتیجه  در  ایم.  نگرفته  یاد هم  را  آن  متاسفانه 
ادامه راه جا می مانیم. برای همین آرزوی من حاتم 
بودن است. سکوت، تعقل، به موقع حرف زدن و 
بین  کردن  برقرار  تعادل  و  بودن  خانواده دوست 
عمل و عکس العمل. و متاسفانه آدم هایی مثل 
حاتم پیرامون زندگی و درجامعه بسیار کم هستند 
و یا حداقل من آدم هایی شبیه او را در نسل های 

جدید دیگر سراغ ندارم.
درواقع کنش و واکنشی که در روایت داستان 
نگارش  هنگام  کاراکترها  مهندسی  از  دارد  وجود 
به  و  شر  و  خیر  مجموع  در  که  آید  می  سریال 
از  هریک  که  دارد  پی  در  را  جدال  بهتر  عبارت 
آنها نقش مهمی را در روند سریال ایفا می کند. 
بار دراماتیک  از  اما کاراکتر ناصر بخش عمده ای 

سریال را به دوش می کشد.

ساترا با فرضیه ای اشتباه همه را محکوم می کند

»رهایم کن« قصه جدال بر سر زندگی
شهرام شاه حسینی در تنها مصاحبه خود درباره سریال »رهایم کن« در کافه خبر خبرآنلاین از چرایی و چگونگی ساخت این سریال در دهه پنجاه، مهندسی 
کاراکترها، داستانک های کوتاه که مانند موتیف کلیت داستان را روایت می کرد سخن گفت. شاه حسینی همچنین در بخش دیگری از صحبت های خود 
به صراحت درباره ساترا و دخالت های گاه و بی گاه آن در حوزه سریال سازی صحبت کرد و تاکید داشت ساترا معمولا فرضیه ای را ترسیم می کند و با 

همان اشتباه همه را محکوم می کند.

»رهایم کن« 
قصه جدال بر 

سر زندگی، 
قصه داشتن 
ها و از دست 

دادن ها است. 
داستانی که در 
ظاهر جنگیدن 

دو برادر برای 
عشق است. اما 

موضوع فراتر 
از یک مثلت 

عشقی ساده و 
بی رنگ و لعاب 

است

رییس گروه حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی استان هرمزگان 
وضعیت بودجه بخش میراث فرهنگی این استان را تشریح کرد و از 
کمبود بودجه در بخش مرمت، ثبت آثار و کاوش های باستان شناسی 

سخن گفت.
طیبه حسین آخوندی در گفت وگو با ایسنا درباره بودجه و اعتباری 
که در سال جدید برای میراث فرهنگی این استان تعریف شده است، 
اظهار کرد: بودجه استان هنوز تصویب نشده و یکسری تغییرات در 
حال انجام است، بنابراین بهتر است مطلب فعلا خبری نشود.  در 
حوزه مرمت بناها، سال گذشته اعتبار کمی برای استان ما تخصیص 
داده شد، اما در سال ١۴٠٢ برنامه های پیشنهادی در این حوزه ارائه شده 

است که اولویت آن با بناهای اضطراری است.  
او افزود: در حوزه میراث فرهنگی بیشتر بناهای ثبتی به مرمت فوری 
نیاز دارند، اما به علت محدودیت بودجه به خیلی از آن ها توجه نشده 
و یا به درستی مرمت نشده اند. بنابراین همه این بناها در اضطرار مرمت 
قرار می گیرند و برای مرمت آن ها درخواست اعتبار می شود، اما مبلغی 
که تخصیص داده می شود خیلی کم است و این دیدگاه توزیع اعتبارات 
در حوزه میراث فرهنگی در شوراهای برنامه ریزی نیازمند اصلاح است.  
آخوندی با بیان این که پیشنهاداتی که از حوزه دستگاهی ما مطرح 
می شود، پیشنهادهای خوبی است، اما به علت محدودیت های بودجه، 
اعتبارت کمی برای آن تخصیص داده می شود، گفت: این اتفاق برای 

همه دستگاه های فرهنگی رخ می دهد در صورتی که برای دستگاه های 
فرهنگی باید بودجه بیشتری در نظر گرفته شود. علاوه بر  این، میراث 
فرهنگی هم دستگاه فرهنگی است و هم عمرانی، اما بخش عمرانی آن را 
که شامل مرمت است درنظر نمی گیرند. مرمت بنا خیلی بیشتر از دیگر 

حوزه های عمرانی هزینه بر است.  
او در پاسخ به این پرسش که امسال کدام بناهای استان هرمزگان 
به مرمت فوری نیاز دارند، اظهار کرد: خیلی از بناهای ما به مرمت 
اضطراری نیاز دارند و اگر نام یکی را بیاورم، حق دیگر بناها ضایع 

می شود.  
استان  تاریخی  بافت های  و  بناها  احیای  و  حفظ  گروه  رییس 
هرمزگان همچنین درباره برنامه های استان هرمزگان در حوزه کاوش 
باستان شناسی، گفت: امسال هنوز برنامه پیشنهادی در این حوزه 
مصوبِ دستگاه نیست که به سازمان مدیریت ارائه شود. این برنامه 
پیشنهادی در دست بررسی است و در هفته های آینده به سازمان 
در  کاوشی  برنامه  اما در سال گذشته هیچ  ارائه می شود،  مدیریت 

هرمزگان نداشتیم.  
آخوندی درباره وضعیت تعیین حریم آثار تاریخی هرمزگان اظهار 
کرد: برای تعیین حریم اقداماتی انجام شده است؛ چهار اثر غیرمنقول 
و یک اثر طبیعی در حال تعیین حریم است. برنامه تعیین حریم این 
آثار در بودجه مالی سال ١۴٠١ بوده و باید تا پایان سال مالی )تیرماه( به 

پایان برسد، اما در حوزه کاوش و تعیین حریم بهتر است تا پایان انجام 
کار و تصویب آن، نام اثر خبررسانی نشود، چون تا می گوییم »کاوش 

در حال انجام است« با حفاری های غیرمجاز روبه رو می شویم.  
او با اشاره به این که در سال های گذشته در حوزه ثبت بودجه زیادی 
نداشتیم و در سال جدید هم این موضوع پیش بینی می شود، افزود: 
به این علت که ثبت آثار جزو شاخص هاست و در چهار حوزه منقول، 
غیرمنقول، طبیعی و ناملموس انجام می شود، باید این شاخص ها از 
سوی سازمان مدیریت و برنامه ریزی به ما اعلام شود که می توانیم چند 
اثر در هر حوزه به ثبت برسانیم و وقتی این تعداد به ما اعلام شود، 
پرونده هایی را برای ثبت آماده می کنیم. بنابراین بر اساس شاخص ها 
همیشه ثبت انجام شده است، اما این موضوع نیازمند تامین بودجه از 

سوی سازمان های مدیریت و شورای برنامه ریزی استان هاست.  
آخوندی ادامه داد: پراکندگی آثار در هرمزگان برای ثبت خیلی زیاد 
است و برای هر ثبتی باید اقدامات پژوهشی انجام شود. ما فهرست 
بلندبالایی برای ثبت داریم و  در سال ١۴٠١ در حوزه غیرمنقول چهار 
اثر، حوزه ناملموس سه مورد، و حوزه منقول یک اثر ثبتی داشتیم و 
در حوزه طبیعی هم دو پرونده ارائه کردیم که به علت ترافیک کاری 
پرونده ها در سال ۱۴۰۱ تصویب نشد و شاید در این ماه انجام شود. 
البته تعداد پرونده های ما در دیگر حوزه ها خیلی بیشتر بوده، اما این 

تعدادی که اشاره کردم، مصوب شده اند.

رییس گروه حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی هرمزگان:
بودجه ریزی در میراث  فرهنگی اصلاح شود


